
اقتصادی

بانک مرکزی اعلام کرد

سفره مردم در پسابرجام
به مراتب کوچک تر شده است

کوتاه اقتصادی

دولت پالایشگاه کرمانشاه را
 متری 200 هزار تومان فروخت

پالایشگاه بزرگ استان کرمانشاه به قیمتی حدود 180 میلیارد 
تومان فروخته شده است که با احتساب 90 هزار هکتار مساحت 
این مجموعه و بدون در نظر گرفتن تاسیسات می توان گفت چیزی 

حدود متری 200 هزار تومان کادو داده شده است.
به گزارش مرصاد، پالایشــگاه بزرگ استان کرمانشاه که در مرکز این 
شهر واقع شده است به قیمتی حدود 180 میلیارد تومان فروخته شد که 
با احتساب 90 هزار هکتار مساحت این مجموعه در مرکز شهر کرمانشاه 
و بدون در نظر گرفتن تاسیسات، 250 کیلوگرم طلای سفید، مخازن و... 
می توان گفت چیزی حدود متری 200 هزار تومان کادو داده شده است.

ادعــای بدهی 90 میلیاردی برای واگذاری این شــرکت 90 ســاله 
کرمانشاه در حالی است که برخی پالایشگاه های دیگر کشور مثل آبادان 

بدهی 2600 میلیاردی دارند.
کرمانشاه به عنوان بیکارترین استان کشور در دولت یازدهم هر سال 
بــا نرخ بیکاری بالاتری مواجه بوده که با این واگذاری حدود 2 هزار نفر 
دیگر در این اســتان بیکار خواهند شد. کرمانشاهی ها که منتظر ساخت 
پالایشگاه آناهیتا با وعده های دولت بودند امروز باید برای نجات پالایشگاه 

کرمانشاه از تصمیمات دولت کاری بکنند.

وقتی بانک مرکزی
 دستپخت خودش را تحویل نمی گیرد

معاون آبفای کشور وعده داد

تا پایان سال مالی 95 به بیش از 3 هزار روستا 
آبرسانی انجام خواهد شد

اوپک: سود پالایش یک بشکه نفت 
تا 8/5 دلار است

بانک مرکزی علی رغم تأیید مجوز موسسه کاسپین، در برابر مشکلات 
مالی بوجود آمده، مردم را برای پیگیری مطالبات خود به مسئولان این 

موسسه حواله کرد.
به گزارش فارس، دو روز پیش بود که در پی اطلاعیه موسسه کاسپین مبنی 
بر عدم بازپرداخت سپرده های مشتریان تا انتقال کامل اموال و دارایی های تعاونی 

فرشتگان، سپرده گذاران این موسسه در مقابل شعبه مرکزی تجمع کردند.
این مشکل زمانی جدی شد که مدیرعامل موسسه کاسپین با صدور اطلاعیه ای 
اعلام کرد: به  منظور حفظ حقوق و اطمینان خاطر کلیه سپرده گذاران مؤکداً متذکر 
می گردد تا قبل از انتقال اموال و دارائی های تعاونی های منحله هشتگانه، هیچ اقدامی 
توسط این مؤسسه )کاسپین( در جهت پرداخت وجوه سپرده ها صورت نمی پذیرد 
و به محض حصول مقدمات لازم، این مؤسســه تحت نظارت بانک مرکزی ج.ا.ا و 
مقامات قضایی اقدام لازم را معمول خواهد نمود. در ادامه و با مطرح شــدن نحوه 
فعالیت این موسســه، بانک مرکزی دیــروز در اطلاعیه ای با اذعان به مجوزی که 
خود برای این موسسه صادر کرده، اعلام کرد: از آنجا که موسسه اعتباری کاسپین 
دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران است، لذا مدیرعامل و 
اعضای هیئت مدیره موسسه حسب موازین قانونی مکلفند در اسرع وقت اقدامات 
مقتضی را برای رضایت مشتریان به عمل آورده و نتیجه را به اطلاع عموم برسانند.
بانک مرکزی بدون اشــاره بیشــتری به مســئولیت خــود در برابر مجوزی 
کــه برای این موسســه صادر کرده اســت، شــماره تلفن هــای 22340397  
22353052 -22342878 -22353374 همچنین تلفن گویای 02129954855 

را به منظور دریافت نظرات و شکایات سپرده گذاران ذکر کرد.
گفتنی است، با دستور و تکلیف بانک مرکزی در اردیبهشت ماه سال 92، سه 
تعاون اعتبار فردوســی، فرشتگان و افضل توس ملزم به ادغام و تشکیل موسسه 

آرمان شدند. حتی نام آن را هم معاون نظارتی سابق بانک مرکزی تعیین کرد.
ادغام آن قدر اجباری بود که مدیرعامل موسسه اعتبار فردوسی در مرداد ماه 
سال 92 گفت: این ادغام به دلخواه هیچ یک از موسسات نبوده است و اگر دولت 

جدید اجازه بدهد تمایل داریم تا در قالب قبلی به فعالیت خود ادامه دهیم.
در ادامه موسســه آرمان با تصمیم هیئت مدیره و مجمع عمومی در شــرف 
تاسیس نامش به »کاسپین« تغییر یافت و در آخرین جلسه شورای پول و اعتبار 

هم مجوز این موسسه با نام کاسپین صادر شد.
بر اســاس این گزارش، بانک مرکزی 27 اســفند ماه مجوز فعالیت موسسه 
کاسپین را از شورای پول و اعتبار اخذ کرد و به فاصله چند ماه بحران نقدینگی 
این موسسه نمایان شد. حال سؤال این است که چگونه بانک مرکزی به موسسه ای 

که بحران نقدینگی داشته مجوز فعالیت داده است؟
یکی از شــروط اعطای مجوز به یک موسســه اعتباری یا بانک احراز حداقل 
شرایط استاندارد است. بنابراین یا این موسسه شرایط استانداردی داشته و شورای 
پول و اعتبار این مجوز را صادر کرده یا نداشته و شورای پول و اعتبار بدون بررسی 

وضعیت مالی و اعتباری این بانک، اقدام به صدور مجوز کرده است. 
هر چند فعلا برای اعلام مسئول اصلی مشکل پیش آمده کمی زود است، اما 
حالا که موسسه کاسپین بازپرداخت منابع سپرده گذاران را به آینده حواله داده و 
بحران نقدینگی آیند موسسه مشخص شده است، بانک مرکزی مدیران و اعضای 

هیئت مدیره کاسپین را موظف به پاسخگویی به سپرده گذاران اعلام می کند.
این در حالی است که هر روز از گوشه و کنار مالباختگان موسسه کاسپین با 

خبرگزاری ها تماس گرفته و از نگرانی و بلاتکلیفی  خود می نالند.
در این میان تماس خانم روایی از سپرده گذاران موسسه کاسپین حاوی نکات 
قابل تاملی است. او می گوید یک سال قبل با بانک مرکزی تماس گرفتم و درباره 
سپرده گذاری در موسسه کاسپین پرسیدم که بانک مرکزی اعلام کرد: موسسه یک 
سال است مجوز گرفته و در لیست مجازهای بانک مرکزی نامش در سایت ثبت 
است. او ادامه می دهد: با بانک مرکزی تماس گرفتم و گفتم با اطمینان آنها در این 
موسسه سپرده گذاری کرده ام که پاسخ دادند »بروید قوه قضائیه شکایت کنید«!

به این ترتیب بهتر است بانک مرکزی به سؤالات مردم درباره مجوزی که به 
این قبیل موسسات داده است پاسخ دقیق بدهد. اینکه تاکنون چه نظارتی بر این 
موسسه و سایر موسسات نظیر آن داشته است؟ چرا هر از چند گاهی دارایی مردم 
در یکی از این موسسات بلوکه می شود؟ اگر این موسسات مجوز دارند، چرا با نظارت 
و سرکشی از حســاب های مالی، از وقوع بحران پیشگیری نمی شود و اگر مجوز 
ندارند، چرا بانک مرکزی به آنها اجازه فعالیت می دهد؟ البته در این حوزه وظیفه 
دستگاه های قضایی و انتظامی نیز سنگین است که باید در کنار بانک مرکزی، با 
ایجاد ضمانت اجرای احکام صادره، نظارت بر موسســات مالی و اعتباری را قوت 

ببخشند تا هر از چند گاهی سرمایه مردم در یکی از این موسسات بر باد نرود.

معاون برنامه ریزی توسعه شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در 
گفت وگو با فارس به تشریح چگونگی اختصاص و هزینه های طرح های 

آبرسانی روستایی پرداخت.
علی اصغر قانع گفت: از آغاز ســال 95 تاکنون طی 4 مرحله مبلغ 11 هزار 
و 37 میلیارد و 528 میلیون ریال برای اجرای طرح های آبرســانی روســتایی در 
قالب اعتبارات صندوق توسعه ملی اختصاص داده شده که این مبلغ تا سقف 80 
درصد در پروژه های طرح مذکور هزینه شده است. طبق برنامه ریزی صورت گرفته 
قدرالسهم اختصاص داده شده این اعتبارات به تمامی 31 شرکت آب و فاضلاب 

روستایی در کشور به مبلغ 14 هزار و 961 میلیارد و 500 میلیون ریال است.
وی با بیان این مطلب که حداکثر تا پایان سال مالی 95 تعداد 3 هزار و چهار 
روســتا با دو میلیون و 468 هزار نفر جمعیت تحت پوشــش، از آب شرب پایدار 
بهره مند خواهند شد گفت: از این تعداد تا زمان حاضر به یک هزار و 544 روستا 

با 833 هزار نفر جمعیت آبرسانی شده است.

  در حالی که در ایران تنها کمتر از 50 درصد از ظرفیت پالایش نفت 
استفاده می شود، اوپک اعلام کرد که حاشیه سود پالایش نفت خام در 

کشورها 5/5 تا 8/5 دلار در هر بشکه در نوسان است.
به گزارش فارس، ســازمان کشورهای صادرکننده نفت، اوپک، در بخشی از 
گزارش ماهانه خود در ماه دسامبر که به وضعیت محصولات پالایش شده در ماه 
نوامبر2016  پرداخته است، اعلام کرد: حاشیه سود پالایش به پشتوانه کم شدن 

عرضه در بازار تقویت شد.
با این حال، کاهش شدید در تولید بنزین، به حاشیه سود در سواحل خلیج 
آمریکا ضربه زد و آن را تحت تاثیر قرار داد. در عین حال، حاشــیه سود پالایش 

در اروپا به علت بازار متوازن بنزین همچنان با رشد مواجه شد.
در آســیا، حاشیه سود پالایش به علت تقاضای منطقه ای ثابت، تقویت شد. 
حاشیه سود پالایش در سنگاپور در نوامبر2016 بطور متوسط به 8/5 دلار در هر 

بشکه رسید که 70 سنت بیش از سطح ماه پیش از آن بود.
حاشیه سود پالایش نفت برنت در شمال غرب اروپا در نوامبر 2016 نسبت 

به ماه پیش از آن 20 سنت افزایش داشته است.
حاشیه سود پالایش نفت برنت در فاصله نوامبر 2015 تا نوامبر 2016 بین 8 
دلار تا 7/2 دلار در هر بشکه بوده است و در کمترین قیمت به 4 دلار در هر بشکه 
رسیده است. در مورد نفت خام آمریکا یا همان WTI نیز در این بازه زمانی حاشیه 
ســود پالایش این نوع نفت در هر بشکه 6 تا 5/5 دلار بوده است که در کمترین 
قیمت به همان 5/5 دلار رسیده است. بالاترین قیمت پالایش این نوع نفت بیش 
از 8 دلار بوده است.از آنجایی که ماه اکتبر، فصل اوج تعمیرات پالایشگاه در جهان 
اســت و بیش از 6 میلیون بشکه در روز از ظرفیت این پالایشگاه ها از خط خارج 
شده بود، توان عملیاتی این پالایشگاه ها در ماه نوامبر در حال افزایش بوده است.

گفتنی است علیرغم تأکید اسناد بالادستی بر فاصله گرفتن از خام فروشی و 
رفتن به سمت فرآوری نفت خام، با این حال در طول سالیان گذشته نتایج قابل 
توجهی در این زمینه به دست نیامده است. البته این مشکل مربوط به یک دولت 
خاص نیست ولی نگاه و جهت گیری دولت فعلی در این رابطه قابل قبول نیست.
سهم بالای نفت در بودجه های سالانه دولت و اصراری که دولت با محوریت 
وزارت نفت برای افزایش تولید نفت خام داشته است، هر چند به بهانه بازپس گیری 
سهم ما از بازار عنوان شده اما جهت گیری نادرست دولت را در این زمینه نشان 

می دهد.

* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مراکز مخابرات 
شــهید لطیفی، شهرستان قدس و دانشــگاه از تاریخ 28 دی  ماه آغاز 
می شود. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه تهران، با اجرای عملیات 
مذکور ارتباط تلفنی مشترکین در مرکز مخابرات شهید لطیفی با پیش 
شماره های 2293 الی 2298، 2675 و 2691 در محدوده خیابان های 
افتخاریان، نصیحت، پارک جنوبی، ترنج و قاسم آبادی و در مرکز مخابرات 
شهرستان قدس با پیش شماره های 4681 الی 4689 در محدوده شهر 
قدس، میدان بهاران، خیابان های شرعیان، نوروزی، پائیزان و 9 دی به 
مدت 72 ساعت با اختلال همراه است. براساس همین گزارش با اجرای 
عملیات کابل برگردان ارتباط تلفنی مشترکین در مرکز مخابرات دانشگاه 

از ساعت 1 بامداد به مدت 4 ساعت دچار اختلال می شود.
* رئیس فدراســیون واردات ایران با بیان اینکه ارزش واردات 
موبایل 3 میلیارد دلار است، گفت: 97 درصد واردات موبایل به 
صورت قاچاق و فقط 3 درصد آن رسمی است. فرهاد احتشام زاد 
دیروز در نشست صبحانه کاری اتاق بازرگانی و صنایع و معادن 
ایران که با حضور وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات و فعالان 
اقتصادی برگزار شد با بیان اینکه ارزش واردات موبایل 2/5 تا 
3 میلیارد دلار در ســال است، گفت: 97 درصد واردات موبایل 
به صورت قاچاق انجام می شود و فقط 3 درصد آن رسمی است. 
وی با اشاره به موضوع رجیستری موبایل ها بیان داشت: متأسفانه  
علیرغم اینکه یک سال از مطرح شدن این موضوع گذشته، اما 

هنوز این کار اجرایی نشده است.
* معاون امور ساختمان و مسکن وزیر راه از حذف افراد فاقد صلاحیت در 
فرآیند ساخت وساز خبر داد و گفت: سالانه 1500 نفر در حوادث ناشی 
از کار جان خود را از دست می دهند.به گزارش تسنیم، حامد مظاهریان 
اظهار کرد:  آمار حوادث ناشی از کار در ایران نشان می دهد سالانه 1500 
نفر جان خود را بر اثر حوادث ناشی از کار از دست می دهند که درصدی 
از این حادثه ها در فرآیندهای تولید ســاختمان است. این آمار غیرقابل 
قبول اســت و تلاش های مضاعفی باید صورت بگیرد تا این آمار کاهش 
پیدا کند. وی با بیان این که یکی از مسائلی که در زمینه باید مدنظر قرار 
بگیرد عدم به کارگیری افراد فاقد صلاحیت در فرآیند ساختمانی است، 
افزود: مطابق قانون نظام مهندسی ساختمان، تنها افراد باصلاحیت حق 
دخالت در ساخت وســاز را دارند. این نکته را مدنظر قرار دهیم که واقعاً 
تولید ســاختمان به پیچیدگی هر مقوله تخصصی دیگر است که سایر 

صنوف انجام می دهند.
* اسامی بزرگترین شرکت های بورسی و فرابورسی از نظر تعداد 
سهامدار توسط شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و 
تسویه وجوه )سمات( اعلام شد که بر این اساس سرمایه گذاری 
توســعه صنعتی ایران با 241 هزار و 114 سهامدار در پایان آذر 
ماه امســال در صدر بزرگترین شرکت بورســی از نظر تعداد 
ســهامدار ایستاد. همچنین در این رتبه بندی شرکتهای ایران 
خودرو نیز با 150 هزار و 813 ســهامدار و توسعه معادن روی 
ایران با 125 هزار و 566 ســهامدار در رتبه های دوم و ســوم 
قرار دارند. افزون بر این، شــرکت های سرمایه گذاری نور کوثر 
ایرانیان، سرمایه گذاری صنعت نفت، سایپا، بانک انصار، توسعه 
صنایع بهشهر، سرمایه گذاری گروه توسعه ملی و سیمان فارس و 
خوزستان در مکان های سوم تا دهم بزرگترین شرکت های بورسی 
از نظر تعداد سهامدار هستند. به گزارش تسنیم، موسسه اعتباری 
کوثر مرکزی با 484 هزار و 359 ســهامدار در صدر بزرگترین 
شــرکت های فرابورسی از نظر تعداد سهامدار قرار دارد و بانک 
ســرمایه با 302هزار و 595 سهامدار و بانک دی با 181 هزار و 

58 سهامدار در رده های بعدی قرار گرفتند.
* معاون مالیات بر ارزش  افزوده ســازمان امور مالیاتی کشــور با اشاره 
به لایحه صندوق مکانیزه فروش عنوان کرد: این لایحه به مجلس ارائه 
شده و بررسی های کارشناسی در مرکز پژوهش های مجلس پیرامون آن 
صورت گرفته و در حال حاضر در دستور کار کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی است. محمد مسیحی در گفت وگو با فارس یادآور شد: 
تعداد مشمولین استفاده از صندوق مکانیزه فروش مستند به اطلاعات 
اتــاق اصناف ایران 431 هــزار و 465 واحد صنفی بوده و از این تعداد، 
252 هــزار و 552 واحد صنفی اعلام نموده  که صندوق مکانیزه فروش 
را نصب کرده اند. به گفته مسیحی، طبق بند ح تبصره 6 لایحه بودجه 
96 ســازمان امور مالیاتی می تواند در سال 96 مالیات بر ارزش  افزوده 
برخی مودیان حقیقی مشــمول این قانون را که در حلقه آخر زنجیره 
مالیات بر ارزش  افزوده قرار می گیرند بر اســاس میزان فروش ضرایب 

ارزش  افزوده آن را تعیین کند.

صفحه 4
سه شنبه ۲۸ دی ۱۳۹۵ 

۱۸ ربیع الثانی ۱4۳۸ - شماره ۲۱۵۳۸

قیمت بازارنوع سکه
1/190/000سکه تمام طرح جدید
1/150/000سکه تمام طرح قدیم

603/000نیم سکه
320/000ربع سکه

210/000گرمی
115/542هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3940دلار
4310یورو
4865پوند

1095لیر ترکیه
1105درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

مقایسه گزارش رسمی بانک 
مرکزی از رشد قیمت 11 گروه 
غذایی در یک سال منتهی به 
با یک سال قبل  برجام  اجرای 
برجــام از تنگ تر و کوچک تر 
شدن سفره های مردم با شتاب 

بیشتر خبر می دهد.
مقایسه رشــد قیمت ها در 11 
گروه مواد غذایی و خوراکی نشان 
می دهــد غیر از ســبزی های تازه،  
قیمــت 10 گروه کالایی شــامل 
لبنیــات، تخم مرغ، برنج، میوه های 
تازه، گوشت قرمز، گوشت مرغ، قند 
و شکر، چای و روغن نباتی از 0/1 
درصد تا 45/7 درصد در یک سال 

اخیر افزایش یافته است.
بین 10 گــروه غذایی  که در 
یک سال  اخیر گران شده اند، تنها 
3 گروه لبنیات، تخم مرغ و حبوبات 
کمتر از یک سال قبل برجام رشد 
قیمت داشــته اند، قیمت 7 گروه 
غذایی دیگر شامل برنج، میوه  های 
تازه، گوشت قرمز، گوشت مرغ، قند 
و شکر، چای و روغن نباتی نه تنها 
در یک ســال پســابرجام افزایش 
داشته، بلکه افزایش قیمت آنها از 
یک سال قبل از برجام هم بیشتر 

بوده است.
شتاب گرفتن رشد قیمت برنج، 
میوه های تازه، گوشت قرمز، گوشت 
مرغ، قند و شــکر، چــای و روغن 
نباتی در یک سال پسابرجام نشان 
می دهد که برجام نه تنها گشایشی 
در ســفره های مردم ایجاد نکرده 
بلکه وضعیت سفره  ها از قبل برجام 

به مراتب بدتر شده است.
بر اساس گزارش بانک مرکزی، 
رشــد قیمت لبنیــات، تخم مرغ و 
حبوبــات در یک ســال منتهی به 
پســابرجام به ترتیب 7/1 درصد، 
0/1 درصــد و 22/5 درصــد بوده 
اســت، در حالی که این نرخ ها در 

یک ســال قبل از برجام به ترتیب 
8/2 درصــد، 17/3 درصد و 27/5  

درصد بوده است.
همچنین در یک سال منتهی 
به پســابرجام قیمــت برنج 45/7 
درصــد، میوه های تازه 2/3 درصد، 
گوشت قرمز 15/7 درصد، گوشت 
مــرغ 30/4 درصد، قند و شــکر 
30/7 درصد، چــای 16/3 درصد 
و روغــن نباتی 8/2 درصد افزایش 
داشته است که از رشد قیمت این 
اقلام در قبل از برجام بیشتر است. 
رشد قیمت این 7 گروه کالایی در 
یک ســال قبل از برجام برنج 4/7 
درصــد،  میوه های تازه 8- درصد، 
گوشت قرمز 10/1 درصد، گوشت 
مــرغ 13/2- درصد، قند و شــکر 
12/6 درصد، چــای 5/3 درصد و 
روغن نباتی 0/4 درصد بوده است.

گلایه جمعی از بازرگانان 
از محدودیت های اقتصادی

 در یک سالگی برجام
همچنین جمعی از بازرگانان در 
گفت وگو با نســیم آنلاین از وجود 
محدودیت ها در یک سالگی برجام 
انتقاد کردند. محسن رشید فرخی، 
عضو اتاق بازرگانی کرمان می  گوید: 
در خیلی از مسائل از جمله حمل و 
نقل و کشتیرانی تسهیلاتی به وجود 
آمده اما بحث اساسی سوئیفت است 
که تا وقتی این مشــکل حل نشود 
و گشــایش ال سی ها به طور کامل 
صورت نگیــرد ما همچنان معطل 
خواهیــم مانــد، در نتیجه بحث 
تبادلات بانکی همچنان تجار ما را 

آزرده می کند.
یکی  راوری  کاربخــش  جلیل 
دیگر از اعضای اتاق بازرگانی کرمان، 
گفت: در یک ســال اخیــر بعد از 
برجام اتفاقات ملموســی در رابطه 

با مبادلات بانکی صورت نگرفت.
 حمیــد عزت آبادی پور، دیگر 

عضو اتاق بازرگانی کرمان می گوید: 
نمی توانیــم بگوییم کــه فوایدی 
نداشــته الان نفت به میزان مورد 
نظر کشــور فروش مــی رود و این 
قطعا دســتاورد برجام اســت اما 
متاســفانه شاید یکی از مطالبات و 
توقع اصلی بخش اقتصادی کشور 
این بود که بانک ها بتوانند عملکرد 
بهتری داشته باشند و عملکردشان 
باز شود که شــاهد این نیستیم و 
بانک های بــزرگ اروپایی و حتی 
آسیای شــرقی همکاری خوبی با 

بانک های ایران ندارند.
علی ســالک نجــات، یکی از 
اعضای اتاق بازرگانی تبریز می گوید: 
وضعیت فرق کرده اما به صورت کلی 
اوضاع درست نشــده و بانک های 
بزرگ اروپایی اعتبارات و گشایش 
ال ســی ها را جــدی نگرفته انــد، 
امیدواریــم این مشــکل به زودی 

حل شود.
یونــس ژائله ســعدآباد، مدیر 
محصول شــیرین عسل، می گوید: 
از اوضاع کنونی راضی که نیستیم 
زیــرا آنچه که قرار بود اتفاق بیفتد 

صورت نگرفت.
از  سیدحسن حســینی، یکی 
اعضای اتاق بازرگانی مشــهد، هم 
می گویــد: از اوضاع بعــد از برجام 
راضی نیستیم زیرا تاثیری بر فعالیت 

اقتصادی من و همکارانم نگذاشته 
است.

احمد زمانیان یزدی، دیگر عضو 
اتاق بازرگانی مشهد، گفت: در زمینه 
باید  مسائل اقتصادی آن چنان که 
برجام تاثیری نداشته، درست است 
هیئت های اقتصادی آمدند و رفتند 
اما اقتصاد ما در رکود است و تحرک 
و بازگشــایی از گره های اقتصادی 
انجام نشده است، در حوزه حمل و 
نقل بین المللی و ترانزیت هیچ اتفاق 

خاصی نیفتاده است.
اردوان آذرکیــش،  عضــو اتاق 
می دارد:  اظهار  یاســوج،  بازرگانی 
آقای روحانی گفتند کلید داریم و 
100 روزه قفل ها را باز می  کنیم اما 
هیچ اتفاقی نیفتاد، رکود اقتصادی 
همچنان بر کشــور حاکم است و 
کار خاصی انجام نشــده و اقتصاد 
رونق نداشــته، با برجام هم اتفاقی 
نیفتاد وگرنه باید شاهد رونقی در 
اقتصاد می بودیم که  این گونه نشد، 
در حقیقت می تــوان گفت برجام 

نافرجام بود.
عبدالله قبادی دیگر عضو اتاق 
بازرگانی یاسوج می گوید: تغییرات 
برجــام در زمینه هایی مثبت بوده 
و در زمینه هایــی خیــر، در مورد 
و  پتروشــیمی  مانند  قراردادهایی 
یــا خرید هواپیما مفید بوده اما در 

حوزه هایی مانند تغییرات نرخ ارز نه 
تنها مثبت نبوده بلکه اثرات منفی 
هم داشته، از طرفی هر چند مردم 
با برجام امیدوارتر شدند اما برجام 
در زندگی آنها تاثیری نداشته است.
عزیــزالله رحیمی یکی دیگر از 
اعضای اتاق بازرگانی یاسوج،  گفت: 
بــا توجه به این که در ســاخت و 
ســاز فعالیت داریم برجام تاثیری 
در ســاخت و ساز نداشته، البته ما 
امیدواریم اوضاع بهتر شــود. علی 
چراغی، عضــو دیگر اتاق بازرگانی 
یاسوج، اظهار داشــت: من خیلی 
آثار مثبت برجام را بعد از یک سال 
احســاس نکردم فقط تعریفش در 

جامعه بود اما اثراتش را ندیدیم!
علی محمــد زمانی، عضو اتاق 
می گوید:  هــم  قزوین  بازرگانــی 
چشم اندازی که در رابطه با تاثیرات 
برجام در اقتصاد کشور وجود داشته 
و دارد این اســت که دشواری های 
سخت اقتصادی را تاحدودی مرتفع 
کند، بنابراین در کل برجام مفید بود 
ولی در مجموع آن چشم اندازی که  
مورد تصور بود هنوز حاصل نشده، 
در حقیقت انتظاراتی که از برجام و 
تاثیراتش بر اقتصاد کشور می رفت 

برآورد نشده است.
محمدرضا ماشااللهی یکی دیگر 
از اعضــای اتــاق بازرگانی قزوین، 
گفــت: از جنبه عقب گرد مســائل 
اقتصادی مفید بــوده، یعنی باعث 
شده تا اوضاع بدتر از آنچه که بود 
نشود اما تاثیر مفیدی نداشته، یعنی 
نسبت به آنچه که از عملکرد برجام 

انتظار می رفت، مثبت نبوده است.
ســعید حلاج یوســف زادگان، 
یکی دیگر از اعضای اتاق بازرگانی 
قزویــن، اضافه کرد: به طور خلاصه 
تاثیــرش را مثبت ارزیابی می کنم 
زیرا بار روانی خوبی داشــته اما از 
نظــر عملیاتی و اجرایــی هنوز به 

مرحله عمل نرسیده، به طور مثال 
انتقال پول 100 درصد با مشــکل 
مواجه اســت و مبــادلات پولی به 
راحتی صــورت نمی گیرد. مهدی 
جباری، دیگــر عضو اتاق بازرگانی 
قزوین، می افزاید: اولش بسیار خوب 
بود و خیلی از کشــورهای خارجی 
مذاکرات را راحت می پذیرفتند اما 
اکنون اکثر کسانی که با ما قرارداد 

بسته  بودند عقب کشیدند.
اتاق  عضــو  رفیعی،  شــادروز 
بازرگانــی کرج، می گویــد: قطعا 
تاثیرات مثبت داشته اما در مسائل 
بانکی موارد با کندی پیش می رود.

محمد چلنگــری جویباری از 
اعضای اتاق بازرگانی مازندران هم، 
گفت: برجام در کل مثبت بوده اما 
روند بازار رو به گرانی پیش رفته و 
مشکل فروش پیدا کرده ایم چه در 
بازار داخل و چه خارج، در حقیقت 
نه تنها چیزی ارزان تر نشده که همه 
چیز گرانتر هم شده و مشتری توان 
خرید ندارد، هنوز رکود بازار را در بر 

گرفته است.
اکبر چوپانی، عضو اتاق بازرگانی 
ســاری نیز می گویــد: برجام اصلا 
رضایت بخــش نبوده، دور خودمان 
می چرخیم، نفس عمل شاید خوب 
بوده اما در داخل کشــور مسائل و 

موانع همچنان پابرجاست.
پرویــز حســابی، عضــو اتاق 
بازرگانی تهران، هم می گوید: جناب 
روحانی و تیم اقتصادی ایشان تمام 
هــم و غمش را بــر روی موضوع 
برجام و مســائل هسته ای گذاشته 
بــود در رابطه با بحــث تحریم ها 
و موضوع انرژی هســته ای مثبت 
بوده امــا در اقتصاد مملکت خیر، 
زیرا  نگذاشــته،  تاثیری  هیچ گونه 
روز به روز اوضاع بدتر می شــود که 
بهتــر نمی شــود و کارخانه ها یک 
به یک در حال ورشکستگی است.

رئیــس انجمــن صنفی 
واردکنندگان خودرو، گفت: در 
شرایطی که برخی شرکت های 
به  نمایندگی  اعطای  خارجی 
ایــران را تکذیب می کنند، 
وزارت صنعت به این شرکتها 

مجوز فعالیت می دهد.
میثــم رضایی در گفت و گو با 
فارس با اشــاره به مکاتبات این 
انجمــن با برخی خودروســازان 
بزرگ خارجــی در مورد معرفی 
نمایندگان رسمی در ایران گفت: 
مکاتبات رســمی ما بــا برخی 

خودروســازان بــزرگ اروپایی و 
آسیایی که در هفته جاری انجام 
شد، حکایت از این دارد که برخی 
نمایندگی هــای فعلی که ادعای 
مجوز رســمی فعالیت از شرکت 
مادر را دارنــد و از جانب وزارت 
صنعت نیز برای ثبت ســفارش 
محصولاتشــان تأیید شــده اند، 
جعلی بــوده و در واقع از جانب 
شرکت های اصلی تأیید نشده اند.

وی افــزود: به عنــوان مثال 
شــرکت های ولــوو و تویوتا که 
در روزهــای گذشــته برخــی 

اخــذ  ادعــای  واردکننــدگان، 
نمایندگی رسمی از این دو برند 
را داشتند در پاسخ به انجمن در 
خصوص معرفی نمایندگان رسمی 
خود در ایران اعلام کردند که تا 
امــروز هیچ شــرکتی به صورت 
رســمی از جانب این دو برند در 

ایران فعالیت نداشته است.
وی تصریــح کــرد: برخــی 
خودروســازان آلمانــی ماننــد 
پورشه و آئودی یا خودروسازانی 
مانند بــی ام و یــا آلفارومئو نیز 
اعلام کرده انــد که هیچ نماینده 

رســمی در ایران ندارند، ضمن 
اینکه شــرکتی را در سایت شان 
برای نمایندگی در ایران معرفی 
نکرده اند و در بخش خاورمیانه به 
طور کلی گزینه ایران در فهرست 
شــرکای خارجی آنها در بخش 

خاورمیانه قرار ندارد.
رضایی افزود: در شرایطی که تا 
امروز هیچ گونه سندی از همکاری 
مســتقیم برخی خودروســازان 
خارجی با شرکت های واردکننده 
داخلی رویت نشــده است، این 
ســؤال مطرح اســت که چگونه 

وزارت صنعت به عنوان بانی اصلی 
ساماندهی واردات خودرو، برخی 
شــرکت ها را به عنوان نماینده 
رســمی خودروســازان خارجی 
معرفــی کرده و برخی دیگر را از 
گردونه فعالیت خارج کرده است؟
وی این ســؤال را مطرح کرد 
که چطور ممکن است در زمانی 
که خودروسازان خارجی هرگونه 
فعالیت خود را از حدود 7 ســال 
پیش تــا امروز با شــرکت های 
واردکننده ایرانی تکذیب می کنند، 
 6 دســتورالعمل  صنعت  وزارت 

ماهه خود در مورد اخذ مجوز از 
شرکت های خودروساز مادر را زیر 
پا گذاشته و با دست چین کردن 
عده ای معــدود از واردکنندگان 
فاقد مجــوز، بازار را به ســمت 

انحصار سوق می دهد؟
داشــت:  اظهــار  رضایــی 
معدود  عــده ای  می بینیم  امروز 
از واردکننــدگان خــودرو بدون 
اخذ مجوز از شــرکت های مادر 
توانسته اند تأییدیه وزارت صنعت 
را بگیرند و بــه عرضه انحصاری 

خودرو در بازار بپردازند.

رئیس انجمن صنفی واردکنندگان خودرو خبر داد

همراهی وزارت صنعت با پدرخوانده های واردات خودرو

رئیس خانه اقتصاد ایران با 
انتقاد از عملکرد دولت حسن 
روحانی گفت: مسئولین دولتی 
با خارجی ها عکس می گیرند 
و می گویند ســرمایه جذب 

کردیم!
ابراهیم جمیلی در گفت وگو با 
تسنیم، درباره ارزیابی سیاست های 
اقتصادی دولت در پسابرجام در 
حوزه صنعت و معدن با اشاره به 
اینکه بســته دوم خروج از رکود 
دولت عملا هیچ عایدی برای تولید 
نداشــته و فقط انبار شرکت های 
خودروسازی را خالی کرد، اظهار 
داشت: کارت اعتباری هم نتوانست 
با استقبال مردم رو به رو شود، البته 
عدم هماهنگی دستگاه ها به ویژه 
وزارت صنعــت و بانــک مرکزی 

نیز در شکســت این طرح تاثیر 
زیادی داشــت. امسال نیز دولت 
تســهیلات 16 هزار میلیاردی را 
بــرای بخش تولید در نظر گرفته 
است، اما بانک ها در اختصاص این 
تسهیلات انقباضی عمل کرده و 
تولیدکنندگان به آسانی نمی توانند 

این منابع را دریافت کنند.
وی با بیان اینکه در طول دو 
سال گذشته علی رغم تمام وعده ها 
ســخت گیری های زیــادی برای 
بخش معدن اعمال شــده است، 
افزود: هزینه های معدن بسیار زیاد 
است و کمتر سرمایه گذاری حاضر 
است با ریســک زیاد آن در این 
بخش سرمایه گذاری کند، این در 
حالی است که وزارت صنعت مدام 
اعلام می  کند که ســرمایه  گذاری 

55 میلیــارد دلاری در طرح های 
مصــوب آن هم طی یک ســال 
اخیر در بخش معــدن به وجود 
آمده، اما باید پرســید این پول ها 
در چه حوزه هایی سرمایه گذاری 

شده است.
این فعال بخش معدن با بیان 
اینکه اگر ســرمایه گذار خارجی 
ماشــین و تجهیزات را به کشور 
وارد و فعالیــت خود را آغاز کرد، 
می توان آن را اعلام نمود، تصریح 
کرد: هنوز هیچ چیزی در بخش 
معــدن آن هم در حــوزه جذب 
ســرمایه گذاری خارجــی اتفاق 
نیفتاده است، حتی سرمایه  گذاری 
داخلــی نیز با ایرادات بســیاری 
همراه اســت به نحوی که بنده با 
سابقه زیادی که در این حوزه دارم 

امروز برای سرمایه گذاری در بخش 
معدن پشیمان شده ام.

رئیس خانه اقتصــاد ایران با 
اعلام اینکه هیچ منابع مناســبی 
از سوی دولت برای توسعه بخش 
معــدن تزریق نمی شــود، گفت: 
در برنامه ششــم توسعه حتی به 
جــای حمایــت از بخش معدن 
فعالیت های مالیاتی سرمایه گذاری 

در مناطــق محروم حذف شــده 
اســت، کنار این موضوع صادرات 
مــواد معدنی نیز در این برنامه با 
عوارض روبه رو شده که این یک 
شوک بسیار زیاد در بخش معدن 

به وجود خواهد آورد.
این فعــال بخــش معدن با 
گلایه از اینکه متاسفانه بسته های 
حمایتی دولت برای بخش معدن 
بیشــتر جهت درآمدزایی آنها از 
معادن تهیه می شود، تاکید کرد: 
معادن که نباید جبران هزینه های 
معادن دولتــی را پرداخت کنند. 
در حــال حاضر معادن کشــور 
زیر 50 درصــد ظرفیت فعالیت 
می کنند، حتی بنده ســراغ دارم 
که تولیدکننده ای در استان یزد 
با وجود آنکه 20 میلیون مترمربع 

کاشی و ســرامیک تولید کرده، 
نمی تواند آنها را به فروش برساند، 
اینها یک درد برای بخش  تولید 
در کشور اســت که توجه جدی 

برای درمان آن نمی شود.
رئیــس خانه اقتصــاد ایران 
اضافه کرد: اوضاع بخش سیمان و 
ذغال سنگ کشور نیز خوب نیست، 
مسئولین می گویند بعد از برجام 
در جذب ســرمایه گذری خارجی 
اقدامــات لازم در حــوزه معدن 
انجام شده اما صرف عکس گرفتن 
با خارجی ها که ســرمایه گذاری 
نیســت. مســئولین می رونــد با 
شــرکت های خارجی اقــدام به 
تنظیم تفاهم نامه می کنند اما برای 
جذب سرمایه گذاری داخلی هیچ 

اقدامی را انجام نمی دهند.

مسئولین دولتی با خارجی ها عکس می گیرند و می گویند سرمایه جذب کردیم!

مدیرکل نظارت بر بانک ها 
و موسســات اعتباری بانک 
عقب نشــینی  با  مرکــزی 
از مواضع قبلــی این بانک، 
مرکزی  بانک  داشت:  اظهار 
با چشم پوشی از انجام برخی 
بانک ها برای  اصلاحات بــه 
شفاف سازی تا پایان سال 95 

مهلت داده است.
عباس کمرئــی در گفت وگو 
بــا فارس با تأکید بر لزوم رعایت 
شــفافیت در صورت هــای مالی 
بانک ها اظهار داشت: بانک مرکزی 
باتوجه به مفاد مندرج در قانون 
برنامه پنجم توسعه و قانون پولی و 
بانکی کشور از اواخر سال گذشته 
برای شفافیت بیشتر، جلوگیری از 
تقسیم سودهای غیرواقعی، کنترل 
ریســک و برخورداری بانک ها از 
کفایت لازم بر اخذ ذخایر تأکید 
داشــته و بر این اساس این بانک 

صورت های مالی مورد نظر را به 
شبکه بانکی ابلاغ کرد.

وی افزود: با ابلاغ صورت های 
مالــی از پایان بهمن ماه ســال 
گذشــته، بانک ها ملزم به تهیه 
صورت هــای مالی ســال 94 با 
رعایت استانداردهای جدید شدند 
کــه در نهایــت مقرر شــد این 
صورت ها پــس از ارائه به بانک 
مرکزی و کســب مجوز لازم، در 
مجامع مورد رسیدگی قرار گیرند.

مدیرکل نظارت بر بانک ها و 
موسسات اعتباری بانک مرکزی 
با بیان اینکه طرح نظارتی بانک 
مرکزی در اولین سال اجرای خود 
به سر می برد، تصریح کرد: اجرای 
طرح در اولین سال اجرا به رایزنی 
و هماهنگی های بیشتر با مراجع 

مربوطه نیاز داشت.
وی ادامــه داد: بر این اســاس 
بانک  میان  مشــترکی  جلســات 

مرکزی، وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی، سازمان بورس و اوراق بهادار 
و ســازمان حسابرسی برگزار شده 
است که نتیجه این جلسات منجر 
بانک ها  به برگزاری مجامع برخی 
در موعد مقرر شــد، البته در این 
میان چند بانک خصوصی شده نیز 
به دلیل وسعت زیاد و حجم بالای 
عملیات و فعالیت های خود مدت 
زمان طولانی تــری را صرف تهیه 

صورت های مالی خود کردند.
مدیرکل نظــارت بر بانک ها 
و موسســات اعتباری افزود: در 
نهایت این جلســه منتج به این 
تصمیم شد که در فرصت محدود 
باقی مانده تا پایان ســال جاری 
احتمال دارد بانک ها و دســتگاه 
اجرایی مربوطــه به دلیل حجم 
کاری ناشی از رسیدگی به قانون 
بودجه سال جاری و برنامه ششم 
توسعه، نتوانند اقدامات اصلاحی 

لازم را انجام دهند.
همچنیــن   : گفــت ی  و
تصمیماتی درباره ذخایر مطالبات 
غیرجاری اتخاذ شد. بر این اساس 
مقرر شد در مورد برخی بانک ها، 
بخشی از ذخایر مطالبات تعدیل 
شود به شرطی که ذخایرشان از 
کفایت نسبی برخوردار و اقدامات 

بانک موثر واقع شده باشد.
وی با تاکید بر اینکه گشایش 
نمــاد بانک ها در بورس ارتباطی 
بــا انطبــاق صورت هــای مالی 
بــا اســتانداردهای IFRS ندارد، 
افزود: باز نشدن نمادهای برخی 
از بانک هــا به مــوارد گوناگونی 
همچون لزوم ارائه و درج اطلاعات 
در ســامانه کدال و موارد دیگر 

مربوط می شود.
در همیــن رابطــه معــاون 
سازمان بورس هم با بیان اینکه 
وظیفه ســازمان بورس دریافت 

صورت های مالی و انتشار آنها با 
سازوکار قانون بازار سرمایه است، 
گفت: نماد معاملاتی بانک ها در 
صورت پیش بینی حسابرسی شده 
بودجه ســال مالی جاری خود، 

بازگشایی خواهد شد.
افزود: سازمان  امیری  حسن 
نمادهای  بازگشایی  برای  بورس 
معاملاتی با مشکلی مواجه نیست 
و در صورت ارائه پیش بینی های 
حسابرســی شــده، نماد هــای 
بازگشــایی  متوقف  معاملاتــی 

خواهند شد.
شــایان توجه است مدیرکل 
نظارت بر بانک ها و موسســات 
اعتبــاری بانک مرکزی در حالی 
می گوید گشــایش نماد بانک ها 
ارتباطی با بخشنامه بانک مرکزی 
ندارد که رئیس  سازمان بورس، 
پیش از این گفتــه بود: یکی از 
علت های بسته شدن این نمادها 

به بانک مرکزی مرتبط است چرا 
که این بانک برای نظارت بر روی 
بانک ها در صدد استانداردسازی 

رویه ها است.
بر اساس دستورالعمل جدید 
و ســازنده بانک مرکــزی برای 
شــفافیت حساب شــرکت های 
بورسی، بسیاری از بانک ها زیان 
نشان داده یا ورشکست محسوب 
می شوند که با مقاومت بانکی ها 

مواجه شده است.
با این حــال بانکی ها تلاش 
می کنند بــا تعدیــل و تجدید 
ارزیابی دارایی های خود، در ظاهر 
از زیان در حساب های مالی بیرون 

آمده و سود نشان دهند.
ظاهرا بانک مرکزی در برابر 
این فشارها کوتاه آمده و عطای 
شفافیت حساب های شرکت های 
بانکــی را به لقای آن بخشــیده 

است.

عقب نشینی از ادعای ایجاد شفافیت

بانک مرکزی: از انجام برخی اصلاحات در بانک ها چشم پوشی کردیم!

رئیس خانه اقتصاد ایران:


